
Z A P I S N I K

sa XXV sjednice Skupštine opštine Banja Luka održane dana 
Jl. marta 1965♦ godine

Sjednica je počela u 8,50 časova u Vječnici Doma kul-
ture.

Sjednici presjedava predsjednik SO Milorad Popović. 
Zapisnik vode Saračević Adem i Pavičić ITikola, služ- 

benici Skupštine opštine Banja Luka.

Sjednici prisustvuje 84 odbornika, dok je otsutno 14
odbornika.

Za đanašnju sjeanicu izostanke su pravdali odbornici: 
Brković ITada, Pucar Milan, Djonović Svjetlana i Glamočak Dušan.

ITisu pravdali odsutnost odbornici: Djelić Baisa, Ha- 
džidedić Fiio?et, Halilović Habiba, Budimir Zvonimira, Černi Vla- 
dimir, Dominović Gojko, Hodžić Zebra, Laks Dragiša, Macanović 
Nikola i Odić Mira.

Pređsjeđnik konstatuje da sjednici prisustvuje nadpolo- 
vična većina ođbornika, te da se mogu donositi pravovaljani zak- 
ljučci.

v Sjeđnici, kao go$ti prisustvuju Karabegović Osman, Mg- 
lajlić Sefket i Rakić Čiro.

ITa zapisnik sa prošle sjednice nije bilo primjedbi.

Ptedsjednik predlaže

D N E V N I  R E D

1. Razmatranje prijedloga Društvenog plana opštine za 
1965. gođinu.

2. Razmatranje prijedloga Budžeta opštine za 1965. go-
dinu.

5. Prijedlog Odluke o odredjivanju kamatnih stopa na 
poslovne fondove komunalnih privrednih organizacija, privrednih 
organizacija uslužbnog zanatstva, i privrednih organizacija ugo- 
stiteljstva za 1965. godinu.

4. Prijedlog Odluke o odredjivanju stopa doprinosa za- 
jedničke rezerve privrednih organizacija za 1965. godinu.

5« Prijedlog Rješenja o imenovanju članova konkursnog 
Žirija za ambelm grada Banja Luke.

Dnevni red je jeđnoglasno usvojen.

Po prvoj i drugoj tačci dnevnog reda podnio je referat 
predsjednik SO, pa je nakon to'ga otvorena diskusija po tim tačka- 
ma dnevnog reda.

Varunek Vjenceslav smatra da postoje realni uslovi za 
poboljšanje socijalne zaštite, a to bi se osiguralo putem izđvo-



jenih većih sredstava za razne oblike socijalnog zbrinjavanja 
i putem drugih aktivnosti koje se predvidjaju drustvenim pla- 
nom* U ovoj godini izdvojena sredstva za djecju zaštitu, omo- 
gucavaju da se oko 60 novih slučajeva djece lišene roditelj- 
skog staranja obuhvate odgovarajućim oblicima društvenom zaš- 
titom* Dovršenje izgradnje novog obdaništa u Gornjem Seheru 
omogućiće zbrinjavanje za oko 80 djece. Nadalje iznosi da je 
u februaru mjesecu održano savjetovanje po pitanjima iz oblas- 
ti iz dječje zaštite na kome su analizirani svi uspjesi, pro- 
pusti i nerješeni problemi vezani za obrazovanje, vaspitanje 
i život djece, jer su to diktirala nerješena pitanja iz oblas- 
ti socijalne zaštite, kao što su nerazvijena mreža predškolskih 
ustanova i ustanova za zbrinjavanje djece zaposneih majki, pre- 
natrpanost u odjeljenjima osnovnih škola gdje se radi u tri smje- 
ne. Uedostatak fiskulturnih sala, radionica i školskih kuh^inja.' 
Bmatra, da bi i privredne organizacije trebale da ovim problemi- 
ma posvete više pažnje, a i pojedinci mnogo više sredstava volj- 
ni su da žrtvuju za rješavanje nekih komunalnihpproblema nego 
za rješavanje pitanja iz oblasti dječje zaštite# Uzrok za to mo- 
gao bi se tražiti u tome što aktivnost odgovornih faktora nije 
bila dovoljno usmjerena u pravcu mobilisanja gradjana da se oni 
sami zauzmu i ulože vlastita sredstva. Iznosi da je u ovoj godi- 
ni planirano za ulaganje u oblasti socijalne zaštite oko dinara 
110,000.000 od čega Skupština opštine obezbjedjuje 60,000.000, a 
Skupština sreza oko 50,000.000 dinara, a ta investiciona ulaga- 
nja odnose se na dovršenje obdaništa u Gornjem Seheru, dovršenje 
izgradnje azila za nezbrinuta lica, za opremu postojećih objeka- 
ta i specijalnih odjelenja za djecu ometenu u razvoju, kao i za 
izgradnju novih objekata u okviru Doma za stara i iznemogla lica. 
Program službi za socijalnu zaštitu predvidja niz akcija na pla- 
nu poboljšanja socijalne zaštite, a naročito u okvorima škola, 
radnih organizacija i mjesnih zajednica i treba očekivati da će 
se koordinacijom u radu i zajedničkim naporima ranogo bolje rjesa- 
vati akutni problemi.

Majstorović Ante smatra, da treba više pažnje pos- 
vetiti pitanju naselja oko grada, kao što je pitanje naselja Vr- 
banje koje ima 4.500 stanovnika. Mišljenja je, đa bi trebalo obe- 
zbjediti sredstva za asfaltiranje ceste koja prolazi kroz taj 
kraj, obzirom da je saobraćaj na tom putu velik. Osim toga, sta- 
novnici ovog naselja su do sada više puta tražili da se otvori 
prodavnica mesa, podigne zdravstvena stanica i osvjetle neki di- 
jelovi ovog naselja, jer da u ovom kraju ima mnogo lica koja bo- 
luju od tuberkuloze i žutice, što je sve posljedica niskog stan- 
darda toga kraja. Zbor birača je zaključio da se pozove pređsged- 
nik Skupštine opštine da dodje u taj кгај da bi se upoznao sa pro- 
blemima medju kojima spada i nemanje stalne autobusne linije sa 
gradom.

Karabegović Osman, smatra, da su zahtgevi neklh gra- 
dgana opravdani, ali da odbornici trabaju da brane pravilnu poli- 
tiku koju zauzme Skupština opštine, s obzirom da su sredstva bud- 
žeta ograničena i da se svi zahtjevi ne mogu riješiti, te da bi 
ukoliko bi za to bilo sredstava trebalo izraditi zdravstvenu sta- 
nicu i uvesti svjetlo u kuće, dok sredstva od 24,000.000 dinara 
za modernizaciju puta nije moguće u ovoj godini izdvojiti.
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Rakić Ćiro smatra, da kod donošenja društvenog pla- 
na i budžeta treba polaziti od objektivnih mogućnosti i rješa- 
vati prior&tetne zahtjeve i izraditi perspektivni plan rješe- 
nja komunalnih problema, jer da se ista tema i ista pitanja na 
zborovima biraca postavljaju više godina, pa se gradjani demo- 
rališu, te bi donošenjem plana birači tačno znali kada će nji- 
hov problem biti riješen, što bi olakšalo rad i Skupštini opšti- 
ne u^obavljanju svojih zadataka na terenu i usmjeravanju finan- 
sijskih sredstava, Mišljenja je, da je potrebno iz budžeta bri- 
sati neke elemente koji ga opterečuju i formirati fond za selo 
iz kojeg će se finansirati kumunalna izgradnja na selu uz učeš- 
će naroda, a da bi se to postiglo i sprovelo na neki način po 
principu konkursa. Mišljenja je, da bi trebalo spojiti ustanove 
sličnih osobina, a funkciju mjesnih zajednica aktivirati , a 
gro njihovih problema trebao bi da se odnosi na komunalnu đjela- 
tnost.

Pirolić Dušanka je potencirala problem školstva ko- 
je prema podacima treba da ide unazad umjesto da ide naprijed, 
a dokaz tome su sredstva koja su u budžetu ove godine zauzela 
procenat od 4-1,1%,- dok je prošlogodišnje učešće bilo 4-2,5% što 
govori da se sredstva za prosvjetu smanjuju i da se školstvo, a 
naročito osnovno dovodi u težak položaj. Sto se tiće unutrašnjih 
rezervi, njih u prosvjeti nema mnogo i sa njihovim iskorišćavanjem 
ne može se vidno poboljšati stanje# Objašnjava da se honorarni rad 
u osnovnim školama u 1965. godinm predvidja sa izdatkom od 52,000. 
000, dok stvarne potrebe iznose 150,000.000 dinara. Mišljenja je, 
da u svakom slučaju honorarni rad iziskuje manja materijalna sred- 
stva nego zapešljavanje nove radne snage. Investicije u školstvu 
su prepolovljene u odnosu na prošlu godinu, te se opravdano posta- 
vlja pitanje školskog prostora i dok se svakim danom od škola^tra- 
že veći rezultati, na drugoj strani smanjuju im se sredstva. Sto 
se tiče raspođjele u školama po sistemu dohodka, on zahtjeva novi 
odnos škola - komuna, tj. ugovorni odnos za svakog učenika.

Karabegović Osman je mišljenja, da produktivnost rada 
treba povećati ne samo uvođjenjem nove radne snage, nego sa istom 
ili sa smanjenom radnom snagom i ižnalazenjem unutrašnjih rezervi 
i ograničiti potrošnju koja je u posljednje vrijeme prešla plans- 
ke okvire, a lo?oz smanjenje investicija ograničiće se zaposlenost. 
Iznosi, da Je u banjalučkoj kommni stepen zaposlenosti veoma visok, 
dok Je produktivnost ispod jugoslovenskog prosjeka, što za sobom 
povlači i niže lične dohodke, iz čega proizlazi da treba maksimal- 
no iskoristiti postojeću гафаи snagu. Mišljenja je, da u banjaluč- 
koj komuni, koja ima oko 19*000 zaposlenih ima n^ajmanje oko 2.000 
neiskorištenih radnika, a sa ekonomskog aspekta ovaj višak radne 
snage bi boljebilo prekvalifikovati nego da se nalaze u privredi 
kao potencijalna radna snaga. Smatra, da društveni plan nije radjen 
po savremenim metodama i podaci koji su navedeni u njemu u većini 
slučajeva su krive sadržine, te kod donošenja plana treba biti vr- 
lo oprezan. Pitanje snabdjevanja grada Je problem koji treba rije- 
šiti, s obzirom da Banja Luka spada u najskuplje gradove u zemlji 
te da u planu treba detaljno razrađiti način obezbjedjenja pojedi- 
nih artikala i stabilnost cijena, kako bi se izbjegao nedostatak 
pojedinih artikala na tržištu. Ne slaže se sa smanjenjem fonda ri- 
zika, obzirom na visoke cijene koje potrošači ne bi mogli podnije- 
ti. Smatra da Je pogrešan zahtjev pojedinaca za smanjenje investi-



cija u poljoprivredi, s obzirom da se od nje traži veća proiz- 
vodnja mesa, voca i povrča* Predlaže da se politika komune us- 
mjeri u pravcu obezbjedjenja boljeg životnog standard'a za rad- 
ne ljude i da mm se obezbjedi bolja snabdjevenost.Mišljenja je, 
da su u budžetu sredstva.suviše rascjepkana, te da to nije pre- 
gledno za zborove birača. Mišljenja je da treba povečati inves- 
ticije školstva i izbjegavati rad u tri smjene u školama, jer 
će time otpasti i jedan.dio ličnih rashoda predvidjenih za pre- 
kovremeni rad. Predlaže,.da se sredstva za školstvo povećaju i 
da učešće bude 42,5% u ulcupnom budžetu za 1965* godinu. Mišlje- 
nja je da odbornici na zborovima birača trabaju da zauzmu jedan 
pravilan stav i da se ne postavljaju oportunistički. Sto se ti- 
če pokrivanja gubitaka iz budžeta opštine koji se vrši kod ne- 
kih privrednih organizacija, što je slučaj sa preduzećem ,fVita- 
minka” , treba izbjegavati i utvrditi mogućnost njihovog daljeg 
postooanja.

Hadžimujagić Ismet smatra, da privredne organi- 
zacije trabaju da izbjegavaju uzimanje kredita, a iz4vo£e sred- 
stava da traže u akumulaciji preduzeća. Iznosi, da većina priv- 
rednih organizacija neće imati naročitih problema, ĵer da su se 
pridržavale lo?editnih mjera, a prelivanje obrtnih sredstava u 
osnovna realno utvrdjuju obim sirovina i reprodukcionog materi- 
jala. Izvjesne privredne organizacije su u teškom položaju, jer 
su kreditno nesposobne, a naročito trgovina gradjevinskim mate- 
rijalom. Postavlja se problem krajnjih obrtnih sredstava, pošto 
privredne organizacije proširuju svoje kapacitete i moraće se 
više sredstava dati za njih iz akumulacije, jer te privredne сп?- 
ganizacije daju veću perspektivu razvoja, te де Komunalna banka 
u tu svrhu dala upozorenje privrednim organizacijama, te će se 
više sredstava davati za obrtne fondove, a manje sredstava za in- 
vesticije, o čemu je donešen i zakon o obaveznom izdvajanju od 
25%. Nosioci kredita za investicije mogu biti i druge organiza- 
cije, a ne samo proizvođne, te predlaže povećanje investicija za 
poljoprivređnu djelatnost uz oznaku namjene.

Babič Živko predlaže, da se u buduće snianji dis- 
proporcija razilaženja zahtjevi zborova birača - mogućnost oppti- 
ne. Smatra, da iznos dotacija predvidjen u budžetu za prosvjetu 
nije dovoljan obzirom na predvidjanja zapošljavanja novog nasta- 
vničkog osoblja, a isto tako da treba povećati iznos predvidjen 
za investiciju u školstvu, jer iznos predložen u materijalu neće 
moći pokriti ni najnužnije potrebe. Analizirajući potrebe škols- 
tva proizlazi da nedostaje još oko 97,000.000 dinara samo za lič- 
ne dohodke., te postavlja pitanje zbog čega opština pokriva priv- 
rednegH gubitke i zbog čega plača anuitete za neke ugostiteljs- 
ke objekte i zbog čega ti objekti ne rade punim kapacitetom.

Maglajlić Sefket smatra, da se čitajući materi- 
jale plana i budžeta ne mogu vidjeti problemi pojedinih privred- 
nih organizaciga? te da bi u buduće trebalo nastojati da plan 
izgleda drugačiji, jer da se način sastavljanja plana i njegova 
forma nisu bitno izmjenili od onoga koji je sastavljen 1952. go- 
dine, a da plan treba prilagoditi gradjanima. Što se tiće lič- 
nog dohotka zaposlenih liaa u Banja Luci u odnosu na jugosloven- 
ski prosjek je nešto viši. Depresija ličnih dohodaka omogućila 
je toliko zapošljavanje i ukupna sredstva se djele na veliki broj
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radnika, a to je nepovoljno za one koji se nalaze na kljucnim 
mjestima u privredi. Nadalje iznosi, da Banja Luka ima pogodan 
položaj za razvitak poljoprivrede, ali su cjene poljoprivred- 
nih proizvoda veoma visoke, td će se mjerama o zamrzavanju ci- 
jena Ђаг donekle regulisati oscilacija cijena, a Skupštine op- 
štine treba da svoj rad usmjeri na kontrolu izvršenja ovih mi- 
jera. Predlaže, da Skupština opštine organizuje fond za izgra- 
dnju stanova, a naročito u tom pogledu treba potpomoći indivi- 
dualnu izgradnju, a na prvom mjestu penzionere.

Makić Radovan je mišljenja, da je Skupština opšti- 
ne trebala u budžetu da^planira izdatak od 7,500.000 dinara kao 
dotaciju Fabrici "Ruđi Čajavec,t za studije i istraživanja što 
bi u mnogome uticalo na povećanje proizvodnje , a ucešće ove fa- 
brike u ukupnoj proizvodnji komune iznosi 45%, a da bi se posti- 

л gao taj nivo potrebno je mobilisati sve raspoložive snage. Rada-
lje iznosi da su druge komune pomagale razvoj elektronske indus- 
trije, dok to nije slučaj sa Banja Lukom.

* Kapor Momir iznosi da se pri donošenju plana i bu-
džeta nije dovoljno vodilo računa o obimu potrošnje i standardu, 
pa je zbog toga došlo do oprečnih mišljenja o potrebama i prob- 
lemima u komuni, a na samirn zborovima birača dolazilo je do kon- 
tradikcija u pogledu investicija selo - grad, pa je u toj situa- 
ciji sada vrlo teško sastaviti budžet komune, jer svi žele rje- 
šiti svoje probleme. Mišljenja je da kod zaposlenja ne treba ići 
na ekstenzivno zapošljavanje, nego ga vršiti na osnovu novih 
produktivnih radnih mjesta. Nađalje iznosi da je u našoj komuni 
vrlo niska prođuktivnost rada, a da se ide na veliko povećanje 
ličnih dohodaka bez osnova. Predlaže, da se ide na veće poveča- 
nje startne osnove, jer se na taj način dobiva veća masa za bu- 
džet kao i potstrek za povećanje proizvodnje.Mišljenja je, da 
orjentacija plana na poljoprivredu i snabdjevanje nije dobra, jer 
se ide samo na socijalistički sektor, a ne obradjuje se dovoljno 
individualna proizvodnja, a pogotovo nije razradjena kooperacija. 
Što se tiće školstva treba prvo srediti odnos opština - škola i 
pokušaj da opština sklopi ugovor sa školama ne može bar za sada 
doći u obzir, budući da 1.400 učenika iz drugih opština pohadja- 
ju školu u Banjoj Luci. Smatra da finansiranje škola treba sredi- 
ti na nivou Jugoslavije, to jest zavesti sufinansiranje sa opšti- 
nama i privrednim organizacijama i na taj način ublažiti ovaj pro- 
blem.

Balić Euad je mišljenja da treba izvršiti integra- 
ciju pomoćno tehničkih službi u kulturno umjetničkim organizaci- 
jama kroz ostvarenje zajedničkih tehničkih rađionica, loijigovod- 

p stvenih servisa i sl. Predlaže, da se u narednom periodu koriste
forme zajmova za razvoj bibliotekarstva i organizovanijeg koriš- 
teiija sredstava, da kulturno-umjetničke organizacije usklade svo- 

« je ovogodišnje programe kao i perspektivne sa turističkim potreba-
ma ovoga grada, ger da u ovoj saradnji leže velike unutrašnje re- 
zerve. Nadalje predlaže da sve kulturne institucije izvrše anali- 
zu postojećih kadrova, kako u pogleđu kvalifikacione strukture, 
tako i sa aspekta korišćenja već postojećih lcadrova. Eredlaže da 
se Upravnom odboru Fonda za kulturu dodjele đodatna sredstva u iz- 
nosu od 25,000.000 dinara.

Milorad Popović predalaže, da se u prijeđlogu druš- 
tvenog plana i budžeta izvrše sledeće izmjene:
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- da se povećaju ulaganja u poljoprivređi na taj-na- 
čin, što će se stopa doprinosa iz licnog dohodka povećati za 
25% i ukupan iznos povećanja ići će u fond za razvo^j poljopriv- 
rede;

- da se ukupna masa u buđžetu umanji za 1% i da se 
taj iznos u omjeru od 50% da za investicije u školstvu, a dru- 
gih 50% za pokriće materijalnih rashoda u školstvu;

- da se maloprodajna stopa poreza na promet poveća 
s£ 18% na 20% i da &e taj iznos upotrebi za povećanje budžetske 
rezerve.

Hakon điskusije rješeno je da se po prvoj, drugoj, 
trećoj i četvrtoj tačci dnevnog reda zauzme stav i glasa na 
odvojenim sjeđnicama*

Po patoj tačci dnevnog reda jednoglasno je usvojen 
prijedlog rješenja o imenovanju članova konkursnog Zirija za aim- 
blem grada Banja Luka, u koji su ušli Kapor Momir, Mažar Drago, 
Popović Milorad, Halimović Kemal, Ahmetašević Midhat, Rađovano- 
vić Drago, Staljo Enver, Vidaković Josip i Stjepanović Tošić 
Dragojla*

Sjeđnica je zaključena u 14,50 časova.
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